

## دور الوقف الخيري في تحقيق أهداف إستراتيجية التنمية البشرية المستدامة بالمؤسسات الرياضية المصرية

د/ أحمد رشاد محمد عثمان(\*)

ملخص البحث : يهدف البحث إلى التعرف على دور الوقف الخيري في تحقيق أهداف إستراتيجية التنمية البشرية المستدامة بالمؤسسات الرياضية المصرية، واتبع الباحث في إجراءات هذا البحث المنهج الوصفي التحليلي باستخدام الأسلوب المسحي نظراً لملائمة لطبيعة البحث، تم اختيار عينة البحث بالطريقة العمدية **The Purposive Method** من أساتذة الإدارة الرياضية ببعض كليات التربية الرياضية بجمهورية مصر العربية، وبعض أعضاء الإدارة العليا بالأندية والاتحادات الرياضية المصرية لعدد (٧٦) فرداً، وبلغت العينة الاستطلاعية عدد (٢٠) فرداً وبنسبة مئوية مقدارها (٢٦.٣١٪)، وتم التطبيق في الفترة من الأحد ٢٥/٢/٢٠١٨م وحتى الإثنين ١٢/٣/٢٠١٨م، وبلغت العينة الأساسية عدد (٥٦) فرداً وبنسبة مئوية مقدارها (٧٣.٦٨٪)، وتم التطبيق في الفترة من الأربعاء ١٤/٣/٢٠١٨م وحتى الخميس ١٩/٤/٢٠١٨م، ومن أهم النتائج: يسهم الوقف الخيري في تحقيق أهداف إستراتيجية التنمية المستدامة بالمؤسسات الرياضية المصرية من خلال:

- ١- أنه يمكن الإنفاق على تقييم البرامج التدريبية من خلال أموال الوقف الخيري.
- ٢- يمكن تخصيص أوقاف من أجل صرف ريعها علي إجراء المسابقات الرياضية.
- ٣- يمكن تخصيص جزء من أموال الوقف الخيري للإنفاق علي برامج التدريب للعاملين بالمؤسسات الرياضية.
- ٤- يوفر الوقف الخيري حداً أدنى من الإستقرار المالي لعدد من مجالات التنمية البشرية المستدامة.
- ٥- يمكن إنشاء قاعات تدريبية ومعامل قياسات من خلال أموال الوقف الخيري، يتم وقف أموال نقدية لغرض رعاية وصيانة قاعات التدريب ومعامل القياسات.
- ٦- يساهم الوقف في الإنفاق على مستلزمات التدريب لتحقيق التنمية البشرية المستدامة، مما يدل علي أهمية توظيف إيرادات الوقف وصوره المختلفة في تحقيق التنمية الشاملة المستدامة بالمؤسسات الرياضية.

**الكلمات المفتاحية : الوقف الخيري - التنمية البشرية المستدامة- المؤسسات الرياضية.**

(\*) مدرس بقسم الإدارة الرياضية بكلية التربية الرياضية - جامعة بنها.

# **The role of charitable waqf in achieving the objectives of sustainable human development strategy in the Egyptian sports institutions**

**(\*)Dr/ Ahmed Rashad Mohamed Othman**

**Abstract:** The research aims to identify the role of charitable Waqf in achieving the goals of the sustainable human development strategy in the Egyptian sports institutions. The researcher followed the analytical descriptive method using the survey method because of its suitability to the nature of the research. The Purposive Method In some of the faculties of Physical Education in the Arab Republic of Egypt, and some members of the senior management of the clubs and the Egyptian sports federations for (76) individuals. The survey sample reached (20) individuals with a percentage of (26.31%) and applied from Sunday 25/2/20 The main sample was (56) individuals and a percentage of (73.68%). It was applied in the period from Wednesday 14/3/2018 to Thursday 19/4/2018. The most important results are:

- 1- It is possible to spend on the evaluation of training programs through the funds of the charity endowment.
- 2- Waqf can be allocated for the payment of proceeds to conduct sports competitions.
- 3- Part of the funds of the charitable endowment can be allocated to spend on training programs for employees of sports institutions.
- 4- The endowment provides a minimum level of financial stability for a number of sustainable human development areas.
- 5- Training halls and measurement laboratories can be established through charitable endowment funds. Monetary funds are suspended for the purpose of care and maintenance of training rooms and measurement laboratories.
- 6- The Waqf contributes to the expenditure of training materials to achieve sustainable human development, which indicates the importance of employing the Waqf funds and their various forms in achieving sustainable comprehensive development in sports institutions.

**Key words: charitable waqf- sustainable human development- sports institutions**

---

(\*) Lecturer-Department of Sports Management, Faculty of Physical Education, Benha University.